
??? Kroniek De Onderwijsresearchdagen1994 in Utrecht: 24-26 mei1994 Inleiding (P.J.J. Stijnen, Open Universiteit, Heerlen) Van 24 tot en met 26 mei vonden de traditioneleOnderwijsresearchdagen (ORD) plaats. Dezekeer in Utrecht onder auspici??n van de Vereni-ging voor Onderwijsresearch (VOR) georgani-seerd door de Vakgroep Onderwijskunde vande Universiteit Utrecht. Evenals vorig jaar in Maastricht was ergrote belangstelling: het aantal inschrijvingenbedroeg ruim 460. Van de zijde van de poten-ti??le paperlezers was er een groot aanbod aanabstract-voorstellen: 160. Dit heeft er toe ge-leid dat de thema-co??rdinatoren voor de onaan-gename taak stonden een aantal abstract-voorstellen voor papers op grond van kwantita-tieve criteria te weigeren (Â? = 20). De presentaties (ongeveer 140) tijdens deORD gaven - in lijn met de bedoelingen van deorganisatiecommissie - een grote variatie tezien: papersessies, symposia, key-note lezin-gen, (forum)discussies, ronde-

tafelgesprekkenen -discussies en posterpresentaties. Vooraf-gaand aan de ORD werden de Proceedings ver-strekt (Kanselaar, 1994). Op dinsdagavond vond de openingszittingplaats in het Academiegebouw te Utrecht. Ach-tereenvolgens werd het woord gevoerd door G.Kanselaar, de voorzitter van de organisatie-commissie, de Utrechtse rectormagnif??cus J. A.Van Ginkel, L.S. J.M., Henskens (namens F.J.J. Mertens van het Ministerie van Onderwijs enWetenschappen) en N. Lagerweij, voorzitterVan de VOR. De bijdragen van Henskens enLagerweij zijn opgenomen in het Tijdschrifivoor Onderwijsresearch, 1994, 19, 284-294.Tevens werd door B. Creemers, voorzitter vande jury, de VOR-prijs voor de beste dissertatieuitgereikt aan M. E. Otter van de UvA. De titelVan dit proefschrift is: Leesvaardigheid, lees-onderwijs en buitenschools lezen. Instrumenta-tie en effecten. Door N. Lagerweij werden tot slot twee ere-leden van de VOR ge??nstalleerd: Prof. dr. A. D.de Groot en prof.

dr. E. Warries. Evenals vorigjaar was de ORD gestructureerd volgens de di-visiestructuur (thema's) van de VOR: Curricu-limi. Leren & Instructie, Onderwijs & Samen-leving, Beleid & Organisatie, Methodologie &Evaluatie, Lerarenopleiding & Leraarsgedrag,Beroeps- & Bedrijfsopleidingen en Hoger On-derwijs & Volwasseneneducatie. Er was ookeen thema toegevoegd vanuit de Utrechtse or-ganisatie: Basisvorming. In deze kroniek zijn de impressies van eenaantal personen gegroepeerd rondom de ge-noemde negen thema's. Het gaat nadrukkelijkom impressies waarbij de selectie een persoon-lijke is en de oordelen voor rekening van deauteurs komen. Aamoutse (KUN) rapporteert uit de divisie'Curriculum'. Hij constateert onder meer datveel presentaties slechts zijdelings iets met cur-riculum of curriculumontwikkeling van doenhadden. Bovendien was de empirische inslagvan een aantal presentaties klein. Resing(RUG) en Tomic (OU) doen verslag van de di-visie 'Leren en

Instructie'. Zij noemen eenveelheid aan presentaties waarbij onderzoekbinnen het expert-novice paradigma en onder-zoek naar prestatie- en aanpakverschillen bin-nen hoofdrekentaken aardige presentatiesopleverden. Dekkers (ITS/KUN) steh 'Onder-wijs en Samenleving' aan de orde. Een van debevindingen die zij rapporteert betreft hetOVB. Binnen het OVB blijkt het vooralsnogproblematisch te zijn om over leergebieden,meettijdstippen en/of leerjaren te komen toteen consistente effectiviteitsbepaling. Dezeconstatering heeft naar mijn mening een nogwijdere strekking: ook bij leerlingvolgsyste-men speelt deze problematiek. Een anderevaststelling binnen deze divisie is dat - wat al-lochtonen betreft - de SES-etniciteitdiscussienog niet tot een eenduidig antwoord heeft ge-leid. Het thema 'Beleid en Organisatie' wordtbesproken door Reezigt (GION/RUG). Ze steltonder meer de veranderende rol van het be- ^^^stuurlijk middenniveau (bijvoorbeeld admini- studhkstratiekantoren) aan

de orde bij bestuurlijk ver-nieuwingen in het onderwijs. Ook gaat ze - watde nascholing betreft - in op de problematischeafstemming tussen de vraag van de scholen en



??? het aanbod van de nascholers. Tot slot signa-leert zij dat binnen haar thema de tijd om te dis-cussi??ren doorgaans veel te kort was. Sanders(CITO) en Sijtstra (UU) constateren bij hetthema 'Methodologie en Evaluatie' dat onder-werpen als multiniveau-analyse en de analysevan longitudinale data niet vertegenwoordigdwaren. Ook viel de belangstelling voor hetthema nogal tegen. Zij bevelen aan het volgendjaar een veelzijdiger programma samen te stel-len. Binnen het thema 'Lerarenopleiding enLeraarsgedrag' stond-zo signaleert Meijer(RUL) - de professionalisering van lerarencentraal. Zij adstrueert dit aan de hand van eenaantal buitenlandse (vooral Amerikaanse) on-derzoeken en een aantal Nederlandse. Binnendit thema was er - in lijn met internationaleontwikkelingen - uitgebreide aandacht voorcognities van leraren. Er is een afnemendebelangstellmg voor onderzoek dat zich uitslui-tend richt op leraarsgedrag. Gielen (UT) rap-porteert over het thema 'Beroeps en Bedrijfs-

opleidingen'. Zij signaleert onder meer dat inonderzoek binnen dit thema de representativi-teit van steekproeven nogal eens een probleemis. Sinds een aantal jaren wordt er gediscus-sieerd over certificering van opleidingsinstitu-ten. Ook dit jaar was dit weer het geval. Hetthema 'Hoger Onderwijs en Volwassenenedu-catie' wordt besproken door Holleman(IVLOS/UU). Hij constateert binnen de gepre-senteerde papers een grote praktijkgerichtheid.De keerzijde van deze medaille is dat het on-derzoek zich relatief wemig laat voeden doortheoretische uitgangspunten. Ook is het onder-zoek weinig gericht op generalisering en uit-breiding van theoretische kennis. Het eigenUtrechtse thema tijdens de ORD'94 betrof de'Basisvorming'. Voogt (Procesmanagementbasisvorming, Utrecht) constateert dat veel vanhet gepresenteerde onderzoek strikt genomenniet onder de 'basisvorming' valt. Zij houdt eenkrachtig pleidooi voor meer evaluatie-onder-zoek naar alle facetten van de basisvorming. De

deelnemers aan deze kroniek tonen zich inhet algemeen tevreden over de inhoudelijkekwaliteit van de bijdragen. Wat de organisato-rische kant betreft worden soms opmerkingengemaakt die de volgende aspecten betreffen: teweinig tijd voor discussie, de onmogelijkheidte wisselen gedurende papersessies, het somswillekeurig bij elkaar voegen van 'losse' pa-pers in een symposium-achtige vorm, de ver-snippering van inhoudelijk verwante papersover verschillende divisies (uitgaande van deforumfunctie voor de \i&??msproducenten tenkoste van deze fimctie voor praktijkgerichte af-nemers van onderwijskundige kennis) en - watmeer inhoudelijk - het presenteren van papersdie eigenlijk niet thuishoren bij een bepaaldthema. Wellicht kan de organisatiecommissievan de ORD'95 in Groningen haar voordeeldoen met deze opmerkingen. Curriculum (C.A.J. Aarnoutse, KUN, Nijmegen) In de key-note lezing van Huber stond niet zoalsmen in een divisie Curriculum zou verwachtenhet

curriculum centraal maar co??peratief lerenin klassesituaties. In zijn onderzoek vond Hu-ber grote verschillen tussen zeker en onzekergeori??nteerde leerlingen (Hauptschule). Ver-rassend was te horen dat co??peratief leren posi-tief werkt bij onzeker geori??nteerde leerlingen.Met de constatering dat het ontwikkelen vaneen curriculum voor beide groepen leerlingenniet gemakkelijk zal zijn, besloot Huber zijnbijdrage. Brandsma en Bos vertelden hoe zij opeen systematische wijze en samen met een aan-tal inspecteurs van het basisonderwijs eenbetrouwbaar en voor zover mogelijk valide in-strument hebben ontwikkeld om het pedago-gisch klimaat in basisscholen te meten. In het symposium Curriculum, Constructi-visme en Authentiek Leren gingen Fransen,Roelofs en Terwel vooral m op het begrip au-thentiek leren. Uit hun survey- en observa-tieonderzoek bleek dat authentiek leren in deeerste klassen van het voortgezet onderwijsnog maar weinig voorkomt. Het was jammerdat de

inleiders weinig aandacht besteeddenaan de implicaties van deze hooggestemdestroming voor het curriculum en de ontwikke-Img ervan. Volgens Van Oers is het constructi-visme niet in staat het kardinale probleem vanhet curriculum - de spanning tussen leerling-behoefte en maatschappelijke behoefte - op telossen. Een Vygotskiaanse benadering biedthiervoor meer perspectieven. Het probleemkan volgens hem alleen worden opgelost als hetcurriculum wordt opgevat als een leerweg vande leerling die door leerkracht en leerlingen in



??? samenspraak wordt uitgezet als een continuproces van betekenisontwikkeling. Gravemei-jer beklemtoonde dat het constructivisme geenantwoord geeft op de vraag hoe men geschikteonderwijsactiviteiten kan vinden. Volgenshem dient het constructivisme aangevuld teworden met de realistische onderwijstheorievan Treffers. Uit het onderzoek van Leenders naar de'waardering en het gebruik van de informatievan de Nationaal Informatie Centrum Leer-n??ddelen (NICL) bleek dat scholen een sterkebehoefte hebben aan vergelijkingen tussen me-thoden en aan beoordelingen op kwaliteitsas-pecten. Raemaekers en Aamoutse deden ver-slag van een onderzoek waarin werd nagegaanwelke begeleidingsinterventies een duurzaameffect hebben op het gebruik van begrijpendleesprogramma's. Volgens de betrokken leer-krachten hadden interventies van schoolbege-leiders weinig effect; de interventies vanschoolleiders hadden daarentegen veel meereffect. Volgens Ten

Brummelhuis heeft slechtseen kwart van de basisschoolleerkrachten zichtop de mogelijkheden van de computer. Ruim90% heeft behoefte aan aanvullende scholingen informatie. In de sessie over strategisch onderwijs inbegrijpend lezen beklemtoonde Aamoutse denoodzaak van procesgerichte instructie en deedhij verslag van een onderzoek naar het (posi-tieve) effect van een aantal programma's datontwikkeld is volgens de principes van het stra-tegisch leesonderwijs. Gillissen en Aamoutseontwikkelden een toets om het transfereffectvan een deel van de bovengenoemde pro-gramma's te meten. Uit hun onderzoek bleekdat deze programma's geen transfereffect had-den. De conclusie was dat transfer moet wor-den onderwezen, wil er sprake zijn van eentransfereffect. In het symposium Curriculum en Produkti-viteit werd de produktieve functie van curriculaaan de orde gesteld. Met de produktieve functievan curricula bedoelt Hoeben het geleerde (at-tained) curriculum als een

functie van operatio-nele (implemented) curricula en van bedoelde(intended) curricula (documenten). Hoebenschetste een model van curriculumproduktivi-teit waarin het bedoelde curriculum van in-vloed is op het operationele curriculum en hetoperationele op het geleerde curriculum. Jam-mer genoeg kon hij niet op goed empirisch on-derzoek naar de causale relaties tussen alle driesoorten curricula wijzen. Van Weerden, Klein-tjes en Wagenaar deden verslag van de eerstepeiling wereldori??ntatie einde basisonderwijs(PPON) en gingen vooral in op de samenhangtussen variabelen van het operationele curricu-lum en het geleerde curriculum. Willemsenvertelde over een experiment waarin twee re-medi??rende rekenprogramma's voor cijferendaftrekken op hun effect werden onderzocht.E?Šn programma had duidelijk veel meer effectdan het andere. De Vos onderzocht de kenmerken van tweereken-wiskunde methoden en de invloed ervanop het gebruik van die methoden. Het

bleek datde mate van gedetailleerdheid, de leerkracht-opvattingen en de samenstelling van deleerimggroep invloed hebben op het gebruikvan die methoden. Van der Zee deed verslagvan een evaluatie-onderzoek van een methodo-logisch, statistisch en computerpracticum voorstudenten bedrijfskunde. De evaluatie van ditpracticum, gebaseerd op het principe van pro-bleemoplossend onderwijs, was voor een grootdeel positief. Uit het onderzoek van Vemooijbleek dat HAVO-leeriingen binnen het vak'handelswetenschappen' niet in staat zijn zelf-standig tot een ordening van terminologie??n tekomen en ook niet tot een selectie van het juistebegrippenapparaat op het juiste moment. Om meer zicht te krijgen op wat leerkrach-ten tijdens kringgesprekken in het eerste entweedejaar van het basisonderwijs aan de ordestellen voerde Schonewille een observatie-onderzoek uit bij 42 leerkrachten van 28 scho-len. Er werden positieve effecten van het on-derwijsaanbod op de leerprestaties

gevonden;de conclusie was dat de eigenheid van het kleu-teronderwijs niet in gevaar is. Kral, Veenmanen Voeten lieten zien dat er geen sprake is vansystematische verschillen tussen combinatie-klassen en enkelvoudige klassen wat betreft deleerwinst in rekenen, begrijpend lezen, tech-nisch lezen en spellen. Verschillen tussen leer-prestaties op kleine en grote scholen werdenslechts in beperkte mate gevonden. Volman J J J 1 â€? ... toonde aan dat de kennisvoorsprong die jon- Â?ruonÂ?gens van het voortgezet onderwijs v????r eencursus informatiekunde ten opzichte vanmeisjes hebben na afloop van die cursus vrij-wel is verdwenen. De cursus slaagde er echter



??? niet in de sekseverschillen in attitudes te com-penseren. De sessies en symposia van de divisie Curricu-lum waren over het algemeen van een goed ni-veau. Het aantal presentaties met een sterk ver-bale en weinig empirische inslag was klein.Opvallend was dat veel presentaties slechts zij-delings iets met curriculum en ciuriculimiont-wikkeling van doen hadden. Typische curricu-lumonderwerpen zoals behoeftenonderzoek,selectie van doelen, ordening en sequentie vanleerinhouden en -activiteiten in de vorm vanleerlijnen kwamen niet aan de orde. Blijkbaarzit de theorie en het onderzoek van curriculumen curriculumontwikkeling nog steeds in eendal. Leren & Instructie (W. Resing, RUU Leiden; W. Tomic, OU,Heerlen) De divisie Leren en Instructie verzorgde ditjaar een aantal presentaties binnen de thema'srepresentatie, aanpak en studeergedrag en stij-len en strategie??n, tekstbegrip en -produktie,vaardigheidstrainingen. Vervolgens was er eendrietal symposia, te weten

leerpotentieel on-derzoek met curriculum en niet-curriculum ge-bonden potentieeltaken, aanbieden van struc-tuur bij exploratief leren en theorie??n overonderwijsleerprocessen, en regels en modellenvoor het ontwerp van instructieve omgevingen.Vaatstra et al. presenteerden hun onderzoek datin de traditie van het expert-novice paradigmaligt. In het domein van de economie laten hunresultaten zien dat doctoraal en postdoctoraalstudenten bedrijfseconomie de eerder opge-dane financi??le kennis niet toepassen bij debeoordeling van een bedrijf. Ervaren accoun-tants doen dit juist wel. Deze resultaten stem-men overeen met onderzoeksresultaten binnenandere domeinen. Een heel aardige presentatie was het onder-zoek van Veemnan et al. eveneens biimen hetexpert-novice paradigma. In hun experimentgebruikten zij psychologiestudenten als proef-personen. Zij waren geselecteerd op basis vanscores op een intelligentietest en hadden nau-welijks kennis van de zaken over de

leerstofwaarin zij getraind zouden worden. Hun con-clusie is dat de snelheid waarmee proef??perso-nen vooruit gaan inzake hun prestatie zowel be-paald wordt door intelligentie als door de ken-merken van hun manier van probleemaanpak. Een alleraardigste presentatie werd ver-zorgd door Van der Heijden. Hij rapporteerderesultaten die betrekking hebben op zowelprestatieverschillen als op aanpak van hoofdre-kentaken bij meisjes en jongens. Interessanteverschillen werden gevonden tussen jongensen meisjes op automatiseringsniveau -aanpakscores genoemd - en prestaties, d.w.z.goed of fout scores. Het ging om het uit hethoofd optellen en aftrekken tot 100. Meisjesmaken minder gebruik van geautomatiseerdedeelhandelingen dan jongens. Eveneens tellenmeisjes meer op perceptief niveau en op de vin-gers, een vrij laag niveau dus. Zijn resultatenlaten zien dat de gevonden verschillen in pres-tatie verklaard kunnen worden door verschillenin automatiseringsniveau die

geconstateerdzijn bij jongens en meisjes. Intelligentie, so-ciaal economische 'klasse' en leeftijd deden erniet toe. In de bijdrage van Biemans et al. gaan de on-derzoekers ervan uit dat lerenden een bepaaldeinstructiestrategie nodig hebben om precon-cepties te activeren en concrete concepties teconstrueren. In het verleden werd daartoe deContact-strategie ontworpen, die effectieverbleek te zijn bij het leren van tekstuele mforma-tie dan een conditie waarin leerlingen nietgeactiveerd werden, voor zover het om vragenuit een leerprestatietoets ging die direct aan detekst gerelateerd waren. De strategie resul-teerde in een beter behoud van de verworvenkennis. Dit ging echter ten koste van prestatiesop niet-tekstgerelateerde toetsvragen. De ge-leerde strategie richtte de aandacht te selectief.Om dit probleem van selectieve aandacht en tewemig flexibiliteit van strategiegebruik te on-dervangen, werd het programma Contact-2ontworpen. Het programma lijkt in het gewen-ste effect te

resulteren. In-vergelijking met decontrolegroep en de Contact-groep oude ver-sie, behalen de leerlingen de hoogste leerpres-taties op zowel tekstgerelateerde ais niet-tekstgerelateerde vragen. De flexibiliteit is toe-genomen en de aandacht van de leerling is min-der selectief gericht. Bij het onderzoek 'Leerstijlen in de brug-klas?' was de vraag of de Inventaris Leerstijlen(ILS), die aangepast is voor leerlingen van de 460



??? brugklas, een goed beeld schetst van de leerac-tiviteiten van de brugklasser. Naast een brug-klasversie van de ILS, die een bevredigendbeeld oplevert inzake betrouwbaarheid en fac-torstructuur, is de Vakspecifieke inventarisleerstijlen test (Vilt) afgenomen. De Vilt bevatvragen die een beroep doen op een van de achtcognitieve verwerkingsactiviteiten zoals doorVermunt onderscheiden. De vragen hebben be-trekking op het vak Nederlands met tekstver-werking als specifiek domein. De correlatie-co??ffici??nten van vergelijkbare items van deILS en de Vilt zijn nagenoeg nietszeggend. Deantwoorden op de ILS blijken niet overeen tekomen met de antwoorden ten aanzien van dedaadwerkelijk uitgevoerde vakspecifieke cog-nitieve activiteiten. Geconcludeerd wordt datde twee instrumenten niet dezelfde achterlig-gende concepten meten. Over de 4 presentaties binnen het sympo-sium leerpotentieel onderzoek met curriculumen niet-curriculimi gebonden potentieeltakenkan het

volgende worden opgemerkt. In grote lijnen kwamen tijdens dit sympo-sium de volgende onderwerpen aan de orde:domeinspecifiek of niet-domeinspecifiek tes-ten, het betrekken van interactiegegevenstussen degene die test en de geteste tijdens test-afname en leerpotentieelonderzoek bij alloch-tone leerlingen. Van der Aalsvoort heeft het leerpotentieelvan peuters bepaald. Het uitgangspunt voor debepaling van leerpotentieel is de opvatting vanVygotsky dat de zone van de naaste ontwikke-ling bij kinderen is vast te stellen door hen bijtaken, die zij niet zelfstandig kunnen oplossen,stapsgewijs meer instructie aan te bieden envervolgens na te gaan of en in welke mate zijhiervan profiteren. Het aardige is dat door hetintroduceren van het begrip zone van de naasteontwikkeling het begrip leerbaarheid een anderperspectief krijgt. Ook in de zone van de naasteontwikkeling treden individuele verschillenop. Kinderen bij wie deze zone een grotere om-vang heeft, hebben een grotere

leerbaarheid.De conclusie van dit onderzoek is dat bij de be-paling van leerpotentieel bij peuters door eenVoor hen bekende volwassene van positieve in-vloed is op de sociale interacties. Dit waseigenlijk al jaren bekend maar dan in de contextVan het verzamelen van gegevens via deinterview-methode. Interviewers worden allang getraind 'to establish rapport'. Hessels rapporteerde over de betrouwbaar-heid en validiteit van de Leertest voor etnischeminderheden (Lem). Deze leertest is vanuit deleerpotentieelbenadering ontwikkeld. Hetblijkt dat de Lem de verschillen tussen ethni-sche groepen reduceert. Allochtone kinderenworden veelal anders geclassificeerd dan mettraditionele intelligentietests. De test, aldus deauteur, is een belangwekkende aanvulling ophet bestaande testmateriaal. Onderwijs & Samenleving (H. Dekkers, ITS/KUN, Nijmegen) Alhoewel een eerste inzage in het programmavan de divisie Onderwijs en Samenleving hetbange vermoeden deed postvatten dat het

ditjaar vooral over mannen en vrouwen zou gaan(het merendeel van het onderzoek was, abusie-velijk, gerangschikt onder de titel 'Mannen enVrouwen'), bleekhet aanbod toch veel gediffe-rentieerder. Natuurlijk is het tegenwoordig inonderzoek dat een plaats verdient in deze divi-sie goed gebruik om ook naar sekse-effecten tezoeken. En natuurlijk waren er ook interessantebijdragen die deze als belangrijkste invalshoekhadden. Maar het totale programma dekte ge-lukkig evenals vorige jaren verschillende be-langrijke thema's uit de onderwijs(on)gelijk-heidsproblematiek en de relatie onderwijs enarbeid. Een verslag kan alleen al vanwege deparallelsessies niet volledig zijn, vandaar eenbeperking tot de hoofdlijnen uit de bijdragenvan dit jaar. Elf van de ongeveer 25 bijdragen haddenbetrekking op de relatie onderwijs/arbeids-markt. Een aantal behandelde de (mindere) in-en doorstroom van problematische groepen(allochtonen, O&S-cursisten) in het beroeps-onderwijs, met name het

leeriingwezen, en m-strumenten die in de studie- en beroepskeuze-processen van jongeren een rol kunnen spelen,zoals informatie en voorlichting. Daarnaastwerd onderzoek naar de aansluiting tussenopleidingstrajecten en beroepen/functies be-sproken. Het gaat enerzijds om onderzoek van-uit opleidingsperspectief, om de waarde vanhet bereikte onderwijsniveau op de langere (be-roeps)termijn, en vanuit dat uitgangspunt om(ook seksespecifieke) verschillen in loopbaan-patronen. Anderzijds wordt, overigens ook



??? vanuit het perspectief van kwalitatieve aanslui-ting, moeite gedaan om beroeps- of functie-indelingen en opleidingsindelingen aan elkaarte relateren. Geconcludeerd kan worden dat ersprake is van naar niveau gedifferentieerde on-derbenutting van opleiding, maar de indelingenwaarop deze bevindingen zijn gebaseerd zijngeenszins compatibel, wat overigens niet ver-wonderlijk is als het bijvoorbeeld gaat om een20 jaar oude functie-niveau indeling. Meer spe-cifiek werden in deze serie twee onderzoekengepresenteerd die ingingen op de aansluitingvan bepaalde universitaire opleidingen op delatere beroepsuitoefening van de studenten:economen komen in tegenstelling tot gezond-heidswetenschappers vaker in functies terechtwaarvoor de specifieke studie een vereiste is;en de ene hogeschool is effectiever voor het ar-beidssucces van haar studenten dan een andere.Ten slotte ging een aantal papers vooral over(de voordelen van) het niet aansluiten vanopleidingstrajecten op

beroepen (met namevoor technische, administratieve en sommigesociaal-pedagogische beroepen). Binnen het thema Onderwijs(on)gelijkheidwerd officieel een zestal papers gepresenteerd,maar de drie bijdragen die onder de noemerSekseverschillen in het onderwijs waren ge-rangschikt vallen hier natuurlijk ook onder.Naast bevestigende resultaten over de rol vanouders bij de seksespecifieke vakkenkeuzenvan meisjes en ovter sekse-ongelijkheid in com-putergebruik, gingen de bijdragen over wat opde AERA van dit jaar Schoolreports werd ge-noemd, en over de schoolloopbanen van al-lochtone leerlingen. Terugkoppeling van toets-prestaties van leerlingen en scholen aanscholen is usance in het onderzoek dat wordtuitgevoerd in het kader van de landelijke eva-luatie van het OVB. Daarnaast kiumen ge-meenten, OVB-gebieden et cetera hun scholenlaten deelnemen aan de toetsen en daarovervoor hen interessante (gecorrigeerde) terug-koppelingen ontvangen. Resultaten van

derge-lijk onderzoek werden gepresenteerd, alsookde voorlopige bevindingen van onderzoekrcDAsoci^Hc waarin meer fundamenteel wordt nagegaan opsTuoiiK welke wijze kwaliteitsindicering van scholenhet best kan plaatsvinden. Het blijkt voorals-nog zeer problematisch tot een over leergebie-den, meettijdstippen en/of leerjaren consis-tente effectiviteitsbepaling te komen. In twee presentaties werd ingegaan op hetSES-etniciteit-debat: in hoeverre worden on-derwijsachterstanden van allochtone leerlin-gen verklaard door sociaal milieu-factoren danwel door etnisch-culturele-factoren. Ditvraagstuk werd in een bijdrage geanalyseerdbinnen de groep allochtone leerlingen, in de an-dere bijdrage richtte men zich op de wijzigin-gen in effecten gedurende de schoolloopbaan.B?Šn conclusie was dat het vooral om sociaalmilieu effecten gaat, een andere, het probleemenigszins omzeilende, dat etnische herkomst inhet voortgezet onderwijs geen belangrijkere rolgaat spelen dan in het

basisonderwijs. Uit dediscussie naar aanleiding van deze presentatiesen die over de sociale plaats van basisschool-leerlingen m de klas werd duidelijk dat ook tij-dens deze ORD het laatste woord in de SES-etniciteit-discussie nog niet is gesproken. Gelukkig wezen eerste analyses naar de ef-fecten van een opvoeding in een ?Š?Šnoudergezin(door overlijden of scheiding) niet op al te groteverschillen met 'volledige' geziimen. Andereresultaten zouden de onderzoekers nog in ge-wetensnood hebben kunnen brengen, uiteraardniet over de openbaarheid van de resultaten,maar wel over de gevolgtrekkingen daaruit. Het symposium over verzuiling in het on-derwijs kon door de auteur van dit verslag nietworden bijgewoond. Van de stand van zakenop dit terrein kan echter binnenkort wordenkennisgenomen in een publikatie 'Verzuilingin het onderwijs, actuele verklaringen en ana-lyse'. Weinig aandacht was er dit jaar voor inhet huidige onderzoek toch belangrijke terrei-nen als de drop-out

problematiek en het gebiedvan voorsthoolse opvang en voorschools leren.In 1995 zijn deze onderwerpen hopelijk betervertegenwoordigd. Beleid & Organisatie (G. Reezigt, GlON/RUG, Groningen) Nu er een VOR-di visie Beleid en Organisatie iswerd op de ORD voor het eerst een gelijknamigthema verzorgd, geco??rdineerd door Ax (UvA)en Houtveen (UU). Het programma bood 2symposia (bestuurlijke vernieuwing in het on-derwijs en schoolorganisatie/professionaliteitvan leerkrachten en schoolleiding) en 4 paper-sessies (differentiatie en zorgverbreding, oplei-ding en begeleiding, samenwerking in het ka-



??? der van de nascholing en personeelsbeleid).Daarnaast werd een key-note lezing gehoudendoor Chapman, die het onuitputtelijke begrip'kwaliteit van het onderwijs' weer eens gron-dig op de schop nam. De 17 presentaties warengelukkig 20 in sessies ondergebracht dat inhou-delijke raakvlakken niet beperkt bleven tot detitels van de papers of het feit dat alle presenta-toren ?Šn de voorzitter eikaars voornaam ken-den. In het Symposium Bestuurlijke vernieuwingin het onderwijs werd aandacht besteed aan deveranderende rol van het bestuurlijk midden-niveau, zoals administratiekantoren in het pri-mair en secundair onderwijs. Hoewel dezekantoren vooral financieel-administratievediensten verlenen, de taak die hun van oudsheris toebedeeld, neemt de dienstverlening op hetgebied van beleid en organisatie (bijvoorbeeldbij fusies) en bestuursondersteuning toe, metname bij grote kantoren. Personeelsontwikke-ling en onderwijsinhoudelijke dienstverleningkomen weinig voor.

Administratiekantorenvormen steeds vaker een schakel tussen school-bestuur en schooldirectie. Dat deze ontwikke-ling zich zal voortzetten, ligt gezien het over-heidsbeleid, voor de hand. Welke effecten datuiteindelijk zal opleveren is nog onduidelijk. De sessie Samenwerking in het kader van denascholing bevatte een paper over het voortge-zet agrarisch onderwijs. Zelfs binnen zo'n dui-delijk deelgebied van de pedagogische provin-cie Week het erg problematisch om wat scholenwillen en wat nascholets bieden op elkaar af testemmen, ook nu instellingen belang hebbenbij een klantvriendelijke aanpak omdat het geldbij de klant in de portemonnee zit. Volgensscholen komen instellmgen niet met een ge-richt en functioneel aanbod, volgens instellin-gen kunnen scholen niet duidelijk maken watze nu eigenlijk willen: de treffende beschrij-ving van spraakverwarring en wederzijds on-begrip deed soms denken aan een kijkje in dekeuken van een relatietherapeut. In een tweedebijdrage

werd geschetst in hoeverre samenwer-kingsverbanden van PABO's en SBD's kun-nen worden ingedeeld volgens de netwerk-theorie van Godfroij. Een derde van desamenwerkingsverbanden kon in geen van denetwerktypen worden ingedeeld. E?Šn van detypen, het competitieve netwerk, kwam niet inde praktijk voor, hoewel PABO's en SBD's in de nabije toekomst toch potenti??le concurren-ten van elkaar zijn. De effecten van de samen-werking waren nog zeer bescheiden, getuigehet feit dat het gezamenlijk publiceren van eennascholingsgids als een belangrijk wapenfeitwerd aangemerkt. In de papersessies Differentiatie en zorgver-breding en Opleiding en begeleiding werdweer eens duidelijk hoe problematisch het im-plementeren van door de overheid ge??nitieerdevernieuwingen op basisscholen nog altijd is.Knelpunten die kort na de invoering van deWet op het Basisonderwijs al opdoken zijn nogsteeds in volle hevigheid aanwezig. Er zijn welleerkrachten die planmatig kunnen

werken ener zijn ook leerkrachten die kunnen differenti??-ren, maar het zijn jammer genoeg zelden de-zelfde personen. Hoe noodzakelijk planmatigwerken ook is voor het effectief realiseren vanonderwijs op maat, een positieve correlatie tus-sen beide gedragingen is nog niet te vinden.Onderwijsbegeleiding kan gedrag van leer-krachten veranderen, wezen twee zorgvuldigopgezette onderzoeken naar het Landelijk Pro-ject Schoolverbetering en het Speerpunt Zorg-verbreding/Leerlingvolgsysteem in Utrechtuit. Of ander leerkrachtgedrag ook vertaaldwordt in beter presteren van leerlmgen was nogniet bekend, dus er is nog even hoop. De zwareinzet van begeleiding voor het bijbrengen vanvaardigheden die in feite behoren tot de stan-daarduitrusting van de leerkracht doet de vraagrijzen wat er eigenlijk schort aan de initi??leopleiding, een onderwerp dat in het aanpalendeORD-thema Lerarenopleiding en leraarsge-drag overigens niet echt populair was. Veelpresentaties biimen het

thema gingen over hetbeschrijven van het beleid of het vaststellenvan de implementatie ervan. Welke effectenhet beleid nu eigenlijk beoogt en hoe en bij wieen op welke termijn die zouden moeten blijken,is een aspect dat minder sterk naar voren kwam.Dat brengt het gevaar met zich mee dat geenvragen worden gesteld over de rationale vanhet beleid, en dat zowel de gewenste als de on-gewenste effecten onvoldoende in kaart wor-den gebracht. "" ÂŽ rCBAaOGItCHg Bij enkele sessies werd gebruik gemaakt studumvan de diensten van een discussiant. Hoe goeddie er soms ook in slaagt losse flodders tot eengericht schot om te buigen, vaak wordt de ba-sisbehoefte van de modale congresganger, het



??? stellen van een slimme vraag of het uitventenvan een interessante mening, door tijdgebrekgefrustreerd. Dat was ook nu het geval. Ik zouin dit verband nog eens met oprechte heimweewillen herinneren aan enkele sessies van deORD in Nijmegen (1990), waar ieder paperdoor een discussiant (die het paper, dat voor deORD op papier stond, ook echt van tevoren hadgelezen) kritisch werd besproken en waardaarna nog gelegenheid was voor discussie (dieook werd gevoerd). Het zou mooi zijn als dezeopzet voor 1995 de grote rivieren overzwemt,zodat de ORD in Groningen ook sessies ople-vert waar nog jaren later met heimwee aanwordt teruggedacht. Methodologie & Evaluatie (P. F. Sanders, CITO, Arnhem en K. Sijtsma, UU, Utrecht) De Divisie Methodologie en Evaluatie bevattedit jaar 9 paperpresentaties en een key-note le-zing. De key-note lezing en het leeuwedeel van depresentaties waren gewijd aan onderwerpen uitde theorie en de constructie van tests en toetsen.Hierbij

was de aandacht voor onderwerpen uitde moderne testtheorie of item-response-theo-rie en toepassingen van dergelijke testmodel-len opvallend. Enkele onderwerpen waren: deconstructie van de CITO leesindex voor het ba-sisonderwijs met behulp van een parameter lo-gistisch model, en de schaling en normeringvan de AVI-toetskaarten voor technisch leesni-veau met behulp van het Rasch-model voorleestijden. Ook meer klassieke onderwerpen,zoals het gebruik van alternatieve scoringswij-zen voor studietoetsen, kwamen aan de orde.Verder kwamen aan bod: de effecten van struc-turering van beoordelingsmethoden en de ex-pertise van beoordelaars, een optimaliserings-model voor het afleiden van compensatorischeregels voor gecombineerde beslissingsproble-men, en dynamische systeemmodellen als me-thode voor onderzoek in het onderwijs. Ook deeerste twee onderwerpen zouden nog bij detheorie en constructie van tests en toetsen kun-nen worden gerekend. We zullen

in dit kortebestek niet de inhoud van de lezingen bespre-ken en analyseren, maar ons beperken tot en-kele meer algemene kanttekeningen. We vinden het jammer dat onderwerpenzoals multiniveau-analyse en de analyse vanlongitudinale data niet vertegenwoordigd wa-ren. Wel stond een demonstratie door Bryk vanzijn computerprogramma voor multiniveau-analyse op het programma. Dit maakte overi-gens geen deel uit van de Divisie Methodologieen Evaluatie. Te betreuren valt dat aan deze de-monstratie geen symposium over multiniveau-analyse en toepassingen was gekoppeld. Meerin het algemeen waren de psychometrici naaronze mening wat ondervertegenwoordigd. Datkan te maken hebben met de nadruk die tegen-woordig wordt gelegd op onderzoekscholen eninternationalisering, waardoor het minder aan-trekkelijk is om op een nationaal congres op tetreden. Toch is het van groot belang dat metho-dologen en psychometrici de nieuwste ontwik-kelingen mededelen aan

onderzoekers. Mis-schien dat bij volgende gelegenheden actiefmoet worden geworven onder specialisten endeskundige toepassers van methoden. Ook viel de belangstelling voor de presenta-ties tegen, hoewel wij uit ervaring al geen erghoge verwachtingen hadden. De verhoudingtussen onderzoekers en methodologie en statis-tiek blijft helaas moeizaam. Dat blijft verba-zing wekken, zeker gezien het bijna universelebelang dat deze vakgebieden toch voor vrijwelalle onderwijskundig (en ander) empirisch on-derzoek hebben. De oorzaak van de geringe be-langstelling zou kuimen liggen in een moge-lijke eenzijdigheid in het programma (hetgeennatuurlijk niet aan de presentatoren van de pa-pers ligt), maar dit wordt toch enigszins weer-sproken door de aantrekkelijke key-note lezingdie door Molenaar (RUG) werd verzorgd. Dezelezing was een wervend en kritisch verhaalover de klassieke en vooral de meer recenteverworvenheden van de testtheorie, vooral methet oog op de

toepassing in het onderwijskun-dig onderzoek. De lezing had een niet-wiskun-dig en vooral beschouwend karakter. Het vooronderzoekers belangrijke onderwerp van de ro-buustheid van modellen, d.i. de vraag in hoe-verre conclusies overeind blijven indien modelen data niet overeenstemmen, kreeg ruime aan-dacht. Helaas voor een gehoor van niet meerdan 20 ge??nteresseerden. Wij willen met ons enigszins stemmige ver-slag niet impliciet beweren dat onderwijson-derzoekers geen belangstelling zouden hebbenvoor methodologie en statistiek, maar wel is



??? ons (ook al bij eerdere gelegenheden) duidelijkgeworden dat deze onderwerpen - althans bijde ORD - niet de hoge prioriteit hebben die zeverdienen. Misschien worden methodenleer enstatistiek wel gezien als aparte vakken die welbelangrijk zijn maar niet speciaal thuishoren opde ORD. Onze conclusie is dat bij volgende ge-legenheden gestreefd zou moeten worden naareen veelzijdiger programma. Daarvoor zoueerst moeten worden ge??nventariseerd welkeonderwerpen vooral voor onderwijskundig on-derzoek interessant zijn en verder zou actievewerving van sprekers kunnen worden overwo-gen. Het aantrekken van een groter aantal deel-nemers en toehoorders voor deze divisie lijkt,gezien het belang ervan, nodig om er serieusmee door te gaan. Hier ligt, om met een bekendclich?Š te eindigen, een mooie uitdaging voor deVOR en de organisatie van de volgende ORDin 1995. Lerarenopleiding & Leraarsgedrag(P. Meijer, RUL, Leiden) Presentatie van studies binnen de

divisie Lera-renopleiding en Leraarsgedrag vond plaats inde vorm van symposia en sessies van paperle-zingen. Individuele lezingen werden gecombi-neerd in sessies van anderhalf uur. Het belang-rijkste verschil tussen de symposia en depapersessies was dat de studies binnen eensymposium duidelijk meer samenhang ver-toonden en meestal van conunentaar werdenvoorzien door een discussiant. Dit in tegenstel-ling tot de papersessies, waar samenhang somsver te zoeken was. Hierdoor kwam het voor datinteressante lezingen werden afgewisseld metlezingen over een volledig ander onderwerp(bijvoorbeeld een lezing over de inzet van in-teractieve video en een lezing over intercultu-reel onderwijs). Ondertussen van sessie wisse-len was daarbij slechts beperkt mogelijk enwerd als storend ervaren waardoor een 'foute'keuze voor een sessie nauwelijks meer onge-daan gemaakt kon worden. Vanwege deze ge-brekkige samenhang en de beperkte mogelijk-heid van sessie te

wisselen, was voor de sessiesmet mdividuele paperlezingen anderhalf uurveel te lang. De mensen die een individuele pa-perlezing wilden geven hebben er niet voor ge-kozen om met andere onderzoekers een sympo-sium te organiseren. Deze paperlezingen dan achteraf toch te gaan organiseren in een sympo-siumachtige vorm, is daarom geen goede keus.Mijn ervaring is overigens wel dat symposiabeduidend meer 'impact' hebben dan (eencombinatie van) individuele paperlezingen.Vooral door het commentaar van een discus-siant die zowel de studies structureerde als be-kritiseerde, ontstond in de meeste gevallen eengerichte en relevante discussie. Paperlezingen en symposia binnen deze di-visie sloten dit jaar voornamelijk aan bij tweeontwikkelingen: enerzijds ontwikkelingen ophet gebied van buitenlands (met name Ameri-kaans) onderzoek (onderzoek naar praktijk-kennis, de ontwikkeling van 'ProfessionalDevelopment Schools', aandacht voor alterna-tieve

opleidingswegen, de beoordeling van le-raren), anderzijds ontwikkelingen biimen deNederlandse context (uitkomsten van dePABO-visitatie en de commissie 'ToekomstLeraarschap', ontwikkelingen op het gebiedvan het LiO-schap en de flexibilisering vanopleidingswegen). Deze ontwikkelingen wer-den uitgebreid besproken en becommenta-rieerd in een bijdrage van Verloop en Wubbels. Studies die zich voornamelijk baseren oprecente ontwikkelingen in buitenlands onder-zoek waren uiteraard sterk vertegenwoordigd.Na jaren van proces-produkt-onderzoek zijn ernu onderzoekslijnen opgezet die zich richtenop cognities van leraren. Onderwijzen wordtniet langer gezien als een 'optelsom' van han-delingen van een leraar, maar men beseft (nuook in Nederland) dat de cognities van de leraardit gedrag bepalen, en dat dus het onderwijsge-drag een uiting is van de cognities/denkproces-sen van de leraar. 'Leraarsgedrag' kan daar-door niet los worden gezien van 'leraar-cognities'. Er

werd nog een aantal studies gepresen-teerd dat zich (vrijwel) alleen richtte op het ge-drag van leraren. Interessant was hier het sym-posium over activerend lesgedrag vandocenten. Hier werd ingegaan op hoe zulk ge-drag er uit ziet (Lamberigts) en wat de gevol-gen van dit gedrag zijn voor onder andere demotivatie van leerlmgen (Bergen & Van O \ b riDAGoeiscHt Amelsvoort). Het aantal op gedrag gerichte studumstudies was echter klein. Aandacht voor cogni-ties van leraren was er daarentegen in hogemate. Aardig waren onder andere de studiesvan Admiraal, die inging op stresshantering



??? van leraren, en van Beijaard, die onderzoekheeft uitgevoerd naar de manier waarop lerarenhun professionele identiteit percipi??ren. Daar-naast kwamen in het symposium Professiona-lisering van leraren, onderzoek in ontwikkelingcognities van leraren in verschillende vormen(interactieve cognities, opvattingen, con-cepten, et cetera) naar voren. In dit symposiumpresenteerden onderzoekers hun onderzoek datzich in een beginstadium bevond, en daardooreen goede weerspiegeling vormde van recenteontwikkelingen binnen het onderwijs- enopleidingsonderzoek. Er werd onder meer aan-dacht besteed aan concepten van leraren (DeVries), praktijkkennis van leraren (Meijer) enalternatieve opleidingswegen (Buitink). Onderzoek dat aansloot bij ontwikkelingenbinnen de Nederlandse context concentreerdezich met name rond het thema 'beroepsprofie-len', ofwel de (nieuwe) rollen en taken van le-raren. In de papersessie 'veranderd leraar-schap' kwam dit thema in verschillende

studies(Brandsma, Koelma & Meelissen; Lunenberg;Pannebakker & Vermeulen; Van der Ploeg &Oudejans) uitgebreid aan bod. Daarnaast is ookde studie van Buitink over de 'in-fimctie' lera-renopleiding een vermelding waard. In dezestudie wordt een mogelijke alternatieve leer-route - de 'student' volgt een lerarenopleidingterwijl hij of zij al een baan in het onderwijsheeft - onderzocht en ge??valueerd. Resultatenvan deze evaluatie waren nog niet beschikbaar,maar de belangstelling hiervoor is groot. Deovereenkomst tussen studies in de twee ont-wikkelingslijnen is dat ze alle streven naar eenverdere professionalisering van leraren. Pro-fessionaliteit kan dan enerzijds worden opge-vat als aandacht voor het leraarsberoep als pro-fessie. Onderzoek naar aanleiding vanontwikkelingen in de Nederlandse situatie gaatuit van deze opvatting van professionaliteit enhoudt zich bezig met de status van het leraar-schap als beroep. Anderzijds kan professionali-teit worden gezien als het

professioneel denkenen handelen van leraren. In dit geval wordt deleraar gezien als een professional, en in onder-ftoteoaiscHc wordt geprobeerd inzicht te geven in deze sTUDitN professionaliteit van de leraar. Onderzoek naarpraktijkkennis en naar onderwijsconcepten vanleraren valt hierbinnen te plaatsen. Gezien de uitgebreide aandacht op dit con-gres voor de cognities van leraren en de afne-mende belangstelling voor onderzoek dat zichalleen richt op leraarsgedrag, is het maar devraag of de term 'leraarsgedrag' binnen de di-visienaam gehandhaafd kan blijven. Misschiendat een term als 'professionalisering van lera-ren' beter zou zijn. Dit geeft in ieder geval hetalgemene thema van de bijdragen van dezeORD weer. Beroeps- & Bedrijfsopleiding (E. Gielen, UT, Twente Het programma van de divisie Beroeps- en Be-drijfsopleidingen bestond dit jaar uit 3 sympo-sia, 3 discussiebijeenkomsten, 7 paperpresen-taties en een forumdiscussie. Enkele van dezeonderdelen waren parallel

geprogrammeerd. Het eerste symposium, onder voorzitter-schap van Nijhof en Mulder (UT), was getiteldLoopbaan en profielen van bedrijfaopleidin-gen. Achtereenvolgens werd onderzoek gepre-senteerd over de professionaliseringstenden-sen bij opleiders in Nederland (Thijssen,Rabobank Nederland), over huidige en toe-komstige rollen en kwalificaties van opleidersin Nederiand (Van Ginkel, UT) en over de hui-dige rollen en kwalificaties in vier Europeselanden (De Rijk, UT). Stokking (UU) ging alseerste discussiant in op de methodologische as-pecten. Hij noemde met name het probleemvan de representativiteit van de steekproevenen de niet altijd duidelijke of consequente han-tering van begrippen. Lindeboom (NVvO) on-derstreepte, behalve enkele kritische noten(steekproef, snelle veroudering data), het be-lang van dit type onderzoek in verband met deontwikkelingen op het gebied van certificeringvan instituten en professionals. Het tweede symposium was getiteld Orga-niseren

van leersystemen in ondernemingen.Het stond onder leiding van Van der Krogt(KUN). Hier kwamen aan de orde: de kwalifi-catieproblemen en strategie??n van actoren ineen bedrijf (Kerkhof, SPD); managers en uit-voerenden over het leersysteem in hun organi-satie (Ter Woerds, QPS Lochem), een vergelij-kende analyse van leerprojecten in arbeidsor-ganisaties (Poell, KUN), organisatie-kenmerken en leren op de werkplek (VanMoorsel, KUN), en over mformeel leren en ar-beid (Kwakman, KUN). In het laatste symposium over Deelname



??? aan bedrijfsopleidingen door ouder personeelmet als voorzitter Prevoo (Rabobank Neder-land) werd verslag gedaan van drie samenhan-gende onderzoeken binnen Rabobank Neder-land over de factoren die van invloed zijn op hetal of niet deelnemen van oudere personeelsle-den aan bedrijfsopleidingen. Allereerst een on-derzoek over de bedrijfskundige condities(Thijssen) en de onderwijskundige condities(Cramer) voor scholingsdeelname in de midcareer fase en ten slotte over de onderwijskun-dige condities voor jongere en oudere werkne-mers (Alberink). De discussie spitste zich toeop de wijze waarop leerprincipes aan de res-pondenten zijn aangeboden (waarom geenprioriteit aangeven, alle positief geformuleerd)en op de relatie tussen de werkelijke mogelijk-heden voor loopbaanontwikkeling (voor delaagopgeleiden) en het streven naar een hogerescholingsdeelname. De forumdiscussie had als titel meegekre-gen Kwaliteit van beroeps- en bedrijfsopleidin-gen. De

forumleden waren afkomstig uit hetbedrijfsleven, universiteit en ministerie. Er be-stonden, uiteraard, uiteenlopende standpunten.De discussie concentreerde zich met name opde certificering van opleidingsinstituten. Hetbeoogde effect van certificering is volgens devoorstanders dat de klanten weten wat ze kun-nen krijgen, een soort garantie dus. En natuur-lijk kan het voor de gecertificeerde institutenals marketinginstrument worden gebruikt.Daar staat tegenover dat het in de dienstverle-nende sector niet mogelijk (niet wenselijk?) isom procedures te standaardiseren zoals in deproduktie-industrie waar ISO van afkomstig is(Van Aken). Maar volgens Kerklaan is het bijcertificering juist de bedoeling om te werkenmet een minimum set van regels en vooral tezoeken naar mogelijke risico- en faalfactoren.Hij is van mening dat het juist professioneel iskritisch te kijken naar de kwaliteit van de pro-cessen. Volgens Scheerens leiden systemenvan kwaliteitszorg die proceskenmerken onaf-

hankelijk van Outputs waarderen (gegeven deonvolledige kennis over proces-output relatiesin onderwijs en opleidingen) tot goal-displace-ment, bureaucratie en symbolisch gedrag endaardoor waarschijnlijk tot kwaliteitsverlies.Het wekken van een soort schijnzekerheid dus;zoals Weggeman het formuleerde 'een van bui-ten veroorzaakte duffigheid'. De eerste discussiebijeenkomst was gewijdaan Kessels' proefschrift Towarddesign Stand-ards for curriculum consistency in corporateeducation. Eerst gaf Kessels een korte inlei-ding, waarbij onder andere het belang werd be-nadrukt van de relationele benadering (met alsoutput externe consistentie) als noodzakelijkevoorwaarde naast de interne consistentie vaneen opleidingsprogramma. De twee discus-sianten onderstreepten het belang van commu-nicatie en commitment over opleidingen. Zijstelden wel de vraag of het management welbereid is voldoende tijd en energie te bestedenaan het bereiken van een dergelijke mate

aanexterne consistentie. Bovendien werd gesugge-reerd dat in dat geval de resultaten van eenopleiding haast automatisch positief wordenbeoordeeld. In de discussie rondom de methodologischeaandachtspunten in onderzoek bij beroeps- enbedrijfsopleidingen bleek dat wederom de re-presentativiteit van de steekproef in survey-onderzoek een groot probleem is (Bellemaker,UT). Niet alleen het aantal taken (283) maarook de context-afhankelijkheid van de takenleidden tot vraagtekens bij de interpretatie. Bijhet onderzoek van Mulder (RISBO) richttenzich de vragen vooral op de operationalisatievan het concept toenemende complexiteit. BijGlaud?Š (UU) was de voorgestelde definitievoor werkplekopleidingen aanleiding voorvragen en discussie. De laatste discussie over dualisering in hetmbo onder leiding van R??mkes (CIBB) had alsuitgangspunt een project waarbij de ontwikke-ling van modellen voor duaal Ieren voor hetmiddelbaar beroepsonderwijs het doel was. Naeen

presentatie van het project en de belang-rijkste resultaten werd er gediscussieerd overbijvoorbeeld de betekenis van de resultatenvoor vervolgprojecten. De paperpresentaties waren ondergebrachtin enkele thema's. Onder het thema opleidings-beleid in arbeidsorganisaties kwam De Witte(KU Leuven) aan het woord over vormingsmo-dellen in organisaties en de rol van de imiversi-teit. Bij het thema onderzoeken in het mbo wa- j . HDAGOGISCHC ren de onderwerpen: mtem rendement en de studumbreedte van het opleidingsaanbod (Batenburg& De Boer, RUG); en leerstijlen in het mbo(Riteco-Slaats, KUB). Onder de vlag van de in-vloed van de organisatiecontext op effecten van



??? opleidingen sprak Thijssen (Rabo) over de or-ganisatietypen en HRD-activiteiten, Versloot(UU) over de organisatorische context van be-drijfsopleidingen en Gielen (UT) over de toet-sing van een model voor transfer of training. Hoger Onderwijs & Volwasseneneducatie (W. Holleman, IVLOVUU, Utrecht) De ORD-divisie Hoger Onderwijs en Volwas-seneneducatie bestond uit drie themasessies eneen' varia'-sessie. De themasessies gingen res-pectievelijk over internationalisering, bevor-dering van de studievoortgang, en aansluitingtussen voortgezet en hoger onderwijs. Metname bij het tweede thema, bevordering van destudievoortgang, was de zaal stampvol. Warende desbetreffende papers van sublieme kwali-teit? Of boden zij een grandioze bijdrage aan devoortgang der wetenschap? Neen, maar het ho-ger onderwijs heeft dringend behoefte aanrichtlijnen en idee??n voor de beheersing vanhet studietempo. Vroeger was de VOR met haar jaarlijkseORD een platform van

academische onder-wijsonderzoekers. Tegenwoordig wil de VORniet alleen een platformfunctie voor ken-ms-producenten maar ook voor verspreiders engebruikers van onderwijskundige kennis ver-vullen: onderwijskundig ontwerpers en advi-seurs, schoolbegeleiders, docententrainers,opleidingsfunctionarissen. De ervaringen vande divisie HO & VE tonen aan dat ORD-pro-grammering per onderwijsveld dan in een be-hoefte voorziet. De twaalf HO & VE-papers werden alle ge-kenmerkt door een grote praktijkgerichtheid.Ze vielen in drie categorie??n uiteen. In de eersteplaats waren er papers waarin een bepaald pro-dukt werd beschreven, dat ontwikkeld was ineen bepaalde faculteit of instelling en dat (for-matieO ge??valueerd was door de betrokken on-derzoeker in opdracht van de lokale klant:blokonderwijs in Delft, probleemgestuurd on-derwijs in Maastricht, ^on the job' studievaar-digheidstraining in Twente, een mentorensys-nDABoai^e teem (en met name een mentortraining)

insTuaiiM Delft, hoger onderwijs voor ouderen in Rotter-dam. De onderzoekers hadden geen moeite ge-daan om tot meer generale conclusies te ko-men, maar het publiek was ge??nteresseerd enblij met de concrete informaties en ervaringen. Een tweede categorie papers was eveneenshet resultaat van contract-research, maar hetonderzoek was grootscheepser en de vraagstel-ling was rechtstreeks relevant voor een groterdeel van het hoger onderwijs: studeren in hetbuitenland en verschillen in studieklimaat tus-sen Nederland en Vlaanderen, studiesuccesvan allochtone en buitenlandse studenten inNederland, mogelijke maatregelen tegen stu-dievertraging en -mislukking bij fysiotherapie-opleidingen in Nederland. Interessante, vooralbeschrijvende bevindingen, maar de onder-zoekers namen (of kregen) te weinig tijd vooranalyse en reflectie. De resterende categorie papers omvattetwee proeven van onderzoek ter predictie vanstudiesucces op basis van vakkenpakket, eind-

examencijfers en subjectieve taxatie van deeigen slaagkans. Geclaimd werd dat dit typeonderzoek kon bijdragen tot meer gefundeerdeoverheidsbeslissingen, maar dat moet nog wor-den waargemaakt in zorgvuldigheid geredi-geerde onderzoekspublikaties. Verder werd ereen onderzoekscommentaar gepresenteerd ophet rapport van de commissie Studeerbaarheid(1992). De eerste indruk van de twaalf abstracts envan de elf presentaties (de twaalfde werd terug-getrokken) is dat de hogeronderwijs-researchzich relatief weinig laat voeden door bestaandebeschrijvingsmodellen, theorie??n of technolo-gie??n en weinig gericht is op generalisering,modelvorming en ontwikkeling van theoreti-sche of technologische kermis. Die indruk kanfaliekant fout zijn, want de abstractschrijversen presentatoren moesten woekeren met de huntoegemeten ruimte (resp. ?Š?Šn pagina en ?Š?Šnkwartier): we zullen dus de eventuele publika-tie van hun volledige papers moeten afwach-ten. Maar op zichzelf is

het risico van theoreti-sche armoede inherent aan praktijkgericht endoor de marktvraag gestuurd onderzoek. Tochzijn er aanwijzingen dat d^ twaalf HO & VE-papers in dit opzicht niet representatief zijnvoor het HO & VE-onderzoek in Nederland: deselectie is veeleer een artefact van de ORD-programmering. Zowel de VOR als het ORD-programmazijn overwegend georganiseerd in academi-sche deeldisciplines. Er zijn slechts drie veld-gerichte divisies: lerarenopleiding en leraars-gedrag, hoger onderwijs en volwassenen-



??? educatie (exclusief ULO, NLO, PABO), en be-roeps- en bedrijfsopleidingen (waaronderMBO en leerlingwezen). De overige divisieshebben een academisch-theoretische basis:curriculumkunde, instructietechnologie en on-derwijsleerpsychologie, onderwijssociologie,onderwijsbeleid en -organisatie, achievementtesting en evaluatie (alsmede onderzoeks-methodologie). In de praktijk betekent dit datonderzoekspresentaties die in ?Š?Šn van dezedeeldisciplines konden worden ingepast eerderd?¤?¤r zijn ondergebracht dan bij het onderwijs-veld waarop ze betrekking hebben. Dit bevor-dert de forumfunctie voor de Ve-m??sproducen-ten. Maar voor de praktijkgerichte afnemersvan onderwijskundige kennis is het ORD-aanbod ten gevolge daarvan versnipperd. On-derwijskundigen die zich op de hoogte willenhouden van onderzoek betreffende basisonder-wijs, VO-basisvorming of AVO-tweedefasekuimen niet bij een eigen VOR-divisie terecht.Afgezien van het gelegenheidsthema VO-

basisvorming werd hun in 1994 ook geen eigenORD-programma geboden. Als de organisato-ren dit probleem willen ondervangen, zoudenzij moeten kiezen voor een vorm van matrix-programmering, waarbij ook binnen de disci-plinegerichte ORD-divisies homogene veld-blokken geroosterd worden, in zodanigevolgorde dat veldgerichte bezoekers een 'dia-gonaal programma' kunnen volgen. Onderwijskundigen die zich op de hoogtewilden stellen van kermisprodukten ten dienstevan het hoger onderwijs kregen dus een eigenORD-programma bij de divisie HO & VE.Maar om echt aan hun trekken te komen moes-ten ze ook alle andere ORD-divisies aflopen:van de 27 papers die betrekking hadden op ho-ger onderwijs (exclusief lerarenopleiding) ofvolwassenen-educatie waren er slechts twaalfingedeeld bij de divisie HO & VE. De overigevijftien, vaak meer theoretisch gefundeerde pa-pers waren bij andere divisies ondergebracht:een onderzoekspracticum Bedrijfskunde (p. 18van de

Proceedings), probleemoplossen (p.37), studievaardigheden (p. 44, 66), vaardig-heidstraining in de Economiestudie (p. 56), ex-ploratie bij scheikundige foutenanalyse (p. 67),hypertextonderwijs in de propedeuse Psycho-logie (p. 69), het inrichten van complexe leer-omgevingen in de opleiding Milieuplanologie(p. 77), beoordeling van open vragen (p. 154),inrichting van voortgangstoetsen (p. 164),smalle versus brede opleidingen (p. 93), hoge-school en succes op de arbeidsmarkt (p. 94),opleidingsbehoeften van volwassenen (p. 135),bestuurlijke vernieuwing in het MBO/VE (p.146), universiteit en permanente educatie (p.204). Bij hun omzwervingen langs de andereORD-divisies konden de bezoekers uh het HO& VE-veld overigens ook kennisnemen vanvele andere papers die van belang zijn voor deontwikkeling van het hoger onderwijs, bijvoor-beeld over nadelen van vakkenintegratie (p.20), onderwijsproductiviteit (p. 33), kennis-constructie en authentiek leren (p. 30), erva-ringsleren

(p. 45), het begrijpen en reproduce-ren van teksten (p. 52), exploratief leren (pp.67/74), het genereren van idee??n (p. 79), do-cententraining en werkplektraining (pp.169/236), activerende didactiek (p. 189), duali-sering in het beroepsonderwijs (p. 238), aan-sluiting tussen MBO en arbeidsmarkt (moet dateigenlijk wel? p. 118), en de totstandkomingvan studiekeuzen en 'kies exact' (pp.27/84/91/110/113). Basisvorming (J. Voogt, Procesmanagement basisvorming,UU, Utrecht) Het is niet verwonderiijk dat de Vakgroep On-derwijskunde Utrecht (VOU) die de ORD'94organiseerde als 'eigen' thema heeft gekozenvoor de basisvorming. Als enige in den lande isaan de Utrechtse onderwijskunde immers deleeropdracht 'Onderwijsvernieuwing' verbon-den. De basisvorming, als recent ingevoerde enomvangrijke onderwijsvernieuwing in hetvoortgezet onderwijs, ligt dan als thema voorde hand. Tien paperpresentaties en een symposiummet drie presentaties vormden het ORD-aan-bod binnen

dit thema. Dat lijkt een tamelijkrijke oogst voor een vernieuwing die ten tijdevan de ORD'94 amper tien maanden wettelijkis ingevoerd. Er zit dan ook een addertje onderhet gras: 'basisvorming' bleek bij aanmeldingvan papers een prachtig paraplu-begrip waarmen toch eigenlijk alles onder kan schuiven.Allerlei onderzoek van v????r de invoeringsda-tum krijgt in de titel 'D?Š Basisvorming' mee endan lijkt het allemaal heel recent. Het verve-



??? lende is echter, dat op het laatste nippertje voorde vaststelling van de wet nog allerlei wijzigin-gen in het uiteindelijke concept zijn aange-bracht die maken dat er soms n?¨t de verkeerdeaspecten zijn of worden onderzocht. Natuurlijkzijn gegevens uit eerder onderzoek leerzaamvoor de vormgeving aan de basisvorming in deonderwijspraktijk. Te denken valt aan analysesvan het verloop van leerprocessen, van condi-ties voor zelfstandig leren, van computer on-dersteund onderwijs, etc. Maar daarvoor zijn erreeds bestaande divisies als bijvoorbeeld Leren& Instructie. Het thema basisvorming was vooral be-doeld om specifieke kenmerken van de basis-vorming zoals wettelijk vastgesteld en vankracht geworden per 1 augustus 1993 en devormgevingen aan het invoeringsproces en devoorbereidingen daarop in kaart te brengen. Tegen die achtergrond blijken er vier van detien gepresenteerde onderzoekingen werkelijkte zijn gebaseerd op het wettige concept basis-vorming en het

invoeringsproces. De anderezes presentaties zijn in feite afleidingen vanoudere of algemenere zaken, maar kunnen nogwel gerelateerd worden aan de huidige basis-vorming. Het symposium betrof presentaties uiteen project van de VOU dat de werkelijke in-voering van basisvorming 'op de voet volgt'. Het project Basisvorming (het 'Bavo-pro-ject') dat de organiserende vakgroep (VOU) inuitvoering heeft, is uniek te noemen, want hetkomt niet zo heel vaak voor dat eerste geldstro-mers een deel van hun onderzoekstijd bundelenom een project interdisciplinair uit te voeren.Ze sloten met drie brede scholengemeenschap-pen (uit drie zuilen) een vijf jaren contract,waarin deze scholen zich van augustus 1991 totaugustus 1996 laten volgen in hun activiteitenrond de invoering van en vormgeving aan ba-sisvorming. De drie presentaties hadden achtereenvol-gens betrekking op: - hoe in de scholen het adoptieproces is verlo-pen en ervaren; Â? - hoe men omgaat met heterogeniteit in

deÂ?D>.GOG,5Â?Â? brugklas-basisvorming (1993-1994); sTUDiiM - hoe toepassingsgericht het onderwijs is bijinvoering van basisvorming (nulmeting).Externe condities (faciliteiten en maatregelenhebben relatief veel invloed gehad op de wijzewaarop de voorbereidingen gestalte kregen. De drie scholen vertonen onderling een verschil-lend adoptieproces. De houding ten opzichtevan de vernieuwing is positiever naarmate do-centen er een duidelijker beeld van hebben. Enmen heeft een duidelijker beeld naarmate ermeer sprake is van interactie en commimicatie,een duidelijke visie en sturing vanuit de school-leiding en gemeenschappelijke planning. Omgaan met verschillen tussen leerlingenvraagt van docenten flexibele en gedifferen-tieerde werkvormen en leerstof. Bekeken ishoe deze differentiatie gestalte krijgt, of de sa-menstelling er toe doet (heterogene versus ho-mogene klassen) en in welke activiteiten(werkvormen) de leerlingen de meeste leertijden de hoogste taakgerichtheid

vertonen. Deklasse-samenstelling veroorzaakt systematischander didactisch handelen bij de docent. In eenindividuele leeromgeving met een op het ni-veau aangepaste leertaak is de taakgerichtheidvan de leerling het hoogst. De nuhnetmg van de mate van toepassings-gericht onderwijs ligt voor de drie scholen sys-tematisch verschillend. Nauwkeurig zal wor-den gevolgd of en hoe de scholen zich daarinontwikkelen. De paperpresentaties (10) hadden somsmeer en soms minder direct betrekking op desituatie invoering basisvorming na 1 augustus1993. Drie paperpresentaties van meer afge-leide onderzoekingen - het ging om een forma-tieve evaluatie van eerder ontwikkeldevoorbeeld-lespakketten van de SLO - warenafkomstig van het OCTO/SLO. De onder-zoekers schrijven in hun presentatie in hetprogramma-boek "Techniek werd v????r augus-tus 1993 al gegeven op voornamelijk scholenvoor vbo." Het zijn wellicht kleinigheden maarVBO bestond voor augustus 1993 nog niet

enhet LBO vak techniek (ook wel AT: algemenetechnieken) was/is beslist iets anders dan hetvak techniek in de basisvorming. Gelukkigging het niet om de concrete inhoud van hetvak, maar in drie aan elkaar gerelateerde onder-zoekingen om: 1 de bruikbaarheid van varianten van lespak-ketten in verschillende typen voortgezet on-derwijs; 2 de voorkeuren van leerlingen voor techniekuitgesplitst naar schooltype en sexe; 3 de motieven voor deze voorkeuren. De bevindingen ten aanzien van de varianten



??? komen neer op het feit dat er eerder verschillenzijn te vinden tussen jongens en meisjes in rela-tie tot de geschiktheid, dan verschillen tussen(toen nog) LBO-/MAVO scholen en HAVO-/VWO scholen. Auteurs van lespakketten zou-den moeten letten op de aantrekkelijkheid vanhet vak techniek voor meisjes, gegeven hun (indit onderzoek gevonden) mindere technischekennis en mindere vaardigheid in het (voorge-structureerde) probleemoplossend handelen. Een vierde afgeleide eveneens van hetOCTO afkomstige onderzoek betrof de "keuze-begeleiding in de basisvorming'. Dit onder-zoek was gericht op verschillen tussen de hui-dige situatie (1991/1992) en de gewenstesituatie (na invoering basisvorming). De con-clusie is dat er discrepanties bestaan, maar deauteur/onderzoeker is optimistisch over de mo-gelijkheden van scholen om leerling- en keuze-begeleiding vorm te geven conform de richt-lijnen van de basisvorming. De taak van dedecaan zou in de basisvorming

minder uitvoe-rend en meer co??rdinerend van aard moetenworden. De uitvoerende keuzebegeleidmgsta-ken zouden meer in handen van vakdocentenen mentoren komen te liggen. Dat een keuze-proces alles te maken heeft met een leerprocesen met emotionele aspecten hebben de onder-vraagde deskundigen (gelukkig) weten over tebrengen. De conclusie luidt dan ook dat niet al-leen versterking van de keuzebegeleiding,maar ook de integratie van de keuzebegelei-ding in de andere twee vormen van leerlingbe-geleiding, namelijk leer- en studiebegeleidingen persoonlijke begeleiding, aan de orde is bin-nen de basisvorming. Het vijfde en zesde afgeleide onderzoek wa-ren respectievelijk afkomstig van het SCO en(toen nog) RION. Het ging om de onderwerpen'Interculturele Elementen in de KunstzinnigeVakken' en om 'Zittenblijven in de eerste fasevan het V.O.'. Het onderzoek kunstzinnige vakken (rapport1992) is een panel studie waaruit blijkt dat ernogal eens verschillend

wordt gedacht over devormgeving aan interculturele elementen.Over de vakspecifieke aspecten was er demeeste consensus in het panel. De situatie van het zittenblijven is met be-hulp van het cohort 1993 zorgvuldig in kaartgebracht. De gevolgen van deze situatie voorde basisvorming zullen in elk geval te maken krijgen met de verblijfsduur regeling waaroverscholen zich voor invoering reeds ernstig zor-gen maakten. Zittenblijven kan binnen de ba-sisvorming nog steeds. Maar hoe scholen er-mee om gaan is pas vast te stellen ten tijde vande overgang van het schooljaar 1993/1994 naar1994/1995: dus na de ORD'94. De vier direct aan de huidige basisvorminggerelateerde onderzoekingen betroffen eenvergelijking van twee stand van zaken enqu??tesover het voorbereiding^invoeringsproces vanhet Procesmanagement basisvorming (PMB)en de stand van zaken over de ontwikkeling vande eerste generatie afsluitingstoetsen basisvor-ming van het CITO en een verslag van ontwik-

keling van i-leermiddelen door de LPC. Uit de twee PMB-enqu??tes blijkt duidelijkdat de scholen in het laatste voorbereidingsjaar(1992/1993) vooral bezig waren met de rand-voorwaarden en middelen voor de invoeringvan de basisvorming: technieklokalen en in-ventaris, lessentabel en methodenkeuze verg-den veel aandacht. In het eerste jaar van invoe-ring (1993/1994) blijken de moeilijkheden inde praktijk: het praktisch vormgeven aan dekerndoelen en het organiseren van zaken opschoohiiveau, zoals overleg en samenwerking,ruimte voor nieuwe werkvormen. Uitgesplitstnaar schoolsoort is naar significante verschil-len gezocht en deze bleken in ruime mate aan-wezig. De ontwikkeling van toetsen mag zich inveel (positieve en negatieve) belangstellingverheugen. Methodologisch en organisatorischis het een gigantische klus. We gaan op dezeplaats voorbij aan de technische zaken, omdater over dat onderwerp brochures en publikatiesverschijnen die meer recht doen aan een

derge-lijk complexe materie. Er is echter ?Š?Šn factordie vaak wordt vergeten bij alle technisch-inhoudelijke verhandeling en dat is het feit, datdeze afsluitende toetsen basisvorming een vol-strekt andere functie hebben dan de 'klassieke'CITO (eind)toetsen. Het gaat kort gezegd nietom het niveau en de selectie van de leerling,maar eerder om een soort 'PPON' peilingson-derzoek naar de basisvorming. Dit laatste is â€? 1 â€? .. . . ni>*aoai5CMi I nog lang niet doorgedrongen m alle hoeken van studi/mde onderwijspraktijk. Vanuit de verzorgingsinstellingen werdverslag gedaan van de wijze waarop een speci-fieke doelgroep, namelijk IVBO-scholen, in de



??? basisvorming wordt ondersteund. Het accentheeft in het recente verleden gelegen op de ont-wikkeling van specifieke 'i-leermiddelen'waarvoor de overheid voor een vierjarige pe-riode circa 16 miljoen extra heeft uitgetrokken.De ontwikkeling van deze leermiddelen wasgebonden aan zo'n 25 inhoudelijke criteria.Successievelijk komen de leermiddelen op demarkt. De verzorgingsinstellingen poneren nude indringende evaluatieve vraag: voldoen deleermiddelen aan de gestelde criteria? Naderonderzoek is nodig. Het invoeren en gestalte geven aan basis-vorming is een langdurig proces. Dat leert bij-voorbeeld het basisonderwijs: in de jaren '70begonnen we met speelleerklassen, KO-LO in-tegratie en voorbereidingen op het schoolwerk-plan. In 1985 kwam de wet. In 1994 verschenenevaluatiegegevens "Zicht op kwaliteit". Basisvorming kwam in de wet in 1992 enwerd ingevoerd in 1993. Basisvorming zal in1998 worden ge??valueerd. Veel onderzoek zalnog nodig zijn om een

adequate 'data-base' opte bouwen om deze evaluatie uit te voeren. Denadruk ligt hier op adequaat om de volgendereden. Onderzoek op de bestaande thema's kanleerzaam zijn voor de vormgeving aan basis-vorming omdat deze 'algemene' aspecten zichook voordoen biimen de basisvorming. Hetomgekeerde is echter niet het geval: met hetlouter alleen algemene zaken in kaart te bren-gen is niet het onderwijsconcept basisvormingonderzocht. Basisvorming heeft via de kerndoelen eenaantal eigen-aardige karakteristieken. Van be-lang is om in onderzoek juist die karakteristie-ken te operationaliseren en mee te nemen. Hetzijn lastige karakteristieken, maar alleen dat-gene meten wat (makkelijker) meetbaar is ende rest buiten beschouwing laten is geen eva-luatie van basisvorming. Het concept basisvor-ming stelt de onderzoeker voor vragen als hoestel je vast: - of er toepassingsgericht onderwijs wordtgegeven, - welke vaardigheden de leerlingen hebbenverworven en niet alleen de

cognitieve, do-meinspecifieke, maar ook sociaal-emotio-nele, - wat de mate van samenhang is van het on-derwijsaanbod, niet alleen binnen en tussenvakken, maar ook tussen leeraanbod en het begeleiden van leerlingen op leergebied, oppersoonlijk gebied en op de voorbereidingvan een keuze voor vervolgonderwijs.De wettelijke doelstellmg van basisvorming ishet aanbrengen van kermis, inzicht en vaardig-heden. De resultaten of zo men wil het peil vanhet onderwijs zal dan ook moeten worden vast-gesteld in termen van kermis, inzicht en vaar-digheden. En stel nu dat de feitenkermis achter-uit gaat, maar dat inzicht en vaardigheden flinktoenemen: is dan het peil gedaald? Het Ministerie heeft het Evaluatie PlatformBasisvorming ingesteld waarin naast de ambte-naren zitting hebben de inspectie, de SVO enhet PMB. Doel van dit Platform is erop toe tezien dat er inderdaad een adequate 'data base'wordt ontwikkeld, dat onderzoek op elkaarwordt afgestemd en dat scholen niet

onnodigworden lastig gevallen met weer een vragen-lijst over hetzelfde. Onderzoeksvoorstellen met betrekking totde basisvorming zullen dan ook in dit Platformaan de orde komen en worden bekeken en ge-toetst aan de doelstellingen van het Platform. Basisvorming zal op adequate wijze in alzijn facetten moeten worden ge??valueerd. Aan deze kroniek werkten mee: C.A.J. Aar-noutse, H. Dekkers, E. Gielen, W. Holleman,P. Meijer, W. Resing, G. Reezigt, P. F. Sanders,P.J.J. Stijnen, K. Sijtstra, W. Tomic, J. Voogt De eindredactie werd verzorgd doorP.J.J. Stijnen Literatuur Kanselaar, G. (red.) (1994), Onderwijsonderzoek inNederland en Vlaanderen. Proceedings van deOnderwijsResearchDagen 1994 te Utrecht. Vak-groep Onderwijskunde, Universiteit Utrecht1994, druk: OMI Offset, H?Šidelberglaan 6, 3584CS Utrecht.


